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Sinteza articolului 

- Primăria 
Municipiului 
Suceava și USV vor 
propune Comisiei 
Europene, pentru 
finanțare, un plan de 
investiții de 400 de 
milioane de euro 

radioas.ro 
08.03.24 

- Primarul municipiului Suceava, Ion Lungu, a participat joi, 7 martie 
2024, în urma participării la manifestările prilejuite de aniversarea a 34 
de ani de la înființarea Universității „Ștefan cel Mare” din Suceava și 
investirea noului Rector, profesorul Mihai Dimian. 
În urma evenimentului, Ion Lungu a anunțat că, în cursul săptămânii 
viitoare, municipalitatea, alături de USV, va depune la Comisia 
Europeană de la Bruxelles un portofoliu de proiecte, în cadrul misiunii 
„Orașe inteligente și neutre din punct de vedere al impactului asupra 
climei”, pentru semnarea „Climatic City Contract”. Este vizată obținerea 
finanțării pentru planul de investiții în valoare de 400.000.000 euro, 
care să fie realizate în perioada 2024-2030. 
Primarul municipiului Suceava a subliniat parteneriatul cu universitatea 
suceveană și pe alte planuri, precum colaborarea în cadrului Clusterului 
de Bioeconomie, în ceea ce privește învățământul dual, dar și alte 
inițiative comune desfășurate alături de facultăți ale USV. 
„De asemenea, continuăm finanțarea echipei de handbal masculin, fiind 
aprobată azi suma de 4.000.000 lei pentru anul 2024, și a Ansamblului 
Studențesc „Arcanul”. Intenționăm să demarăm un proiect nou cu Casa 
de Cultură a Studenților, cu domnul director Ianoș, pentru înființarea 
Orchestrei Simfonice Suceava, în colaborare cu Colegiul de Artă Ciprian 
Porumbescu”, a adăugat Ion Lungu. Acesta apreciază activitatea 
profesorului Valentin Popa, care și-a încheiat mandatul de rector, și își 
exprimă încrederea într-o la fel de bună colaborare, în continuare, cu 
instituția academică și cu rectorul Mihai Dimian. 
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Dana 
Humoreanu 

În 4 ani orașul Siret 
a atras aproape 
10.000 de euro pe 
cap de locuitor prin 
proiecte de peste 66 
de milioane de euro 
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09.03.24 

- Orașul Siret, cu o populație de 6.708 locuitori, conform recensământului 
efectuat în 2021, este lider la nivel de orașe în cadrul regiunii Nord-Est, 
formată din 6 județe, din punct de vedere al fondurilor europene atrase. 
De asemenea, Siret a fost unul din cele două orașe din România care au 
fost prezentate de Comisia Europeană ca modele de bune practici pentru 
atragerea și utilizarea fondurilor europene. Datele statistice arată că 
pentru perioada 2020-2024 acest oraș are proiecte finalizate și aflate în 
implementare în sumă totală de 66,3 milioane de euro, ceea ce înseamnă 
că a atras 9.895 de euro pe cap de locuitor. 
Conform primarului de Siret Adrian Popoiu, proiectele cu finanțare din 
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fonduri europene sunt în valoare totală de 59,1 milioane de euro, pe 
diverse programe: prin Programul Operațional Regional (POR) sunt 
proiecte în valoare de 28,7 milioane de euro; prin Planul Național de 
Redresare și Reziliență al României (PNRR)-  10,1 milioane de euro; prin 
Agenția pentru Finanțarea Investițiilor Rurale (AFIR) - 0,3 milioane de 
euro; prin Programul Operațional Infrastructură Mare (POIM) - 20 
milioane de euro. Acestora li se adaugă proiectele cu finanțare prin 
programe naționale, în valoare de 7,2 milioane de euro: prin Programul 
Național de Dezvoltare Locală (PNDL)- 1,4 milioane de euro și prin 
Programul Național de Investiții Anghel Saligny - 5,8 milioane euro.   
Investițiile din ultimii 4 ani au vizat toate domeniile: învățământ, 
sănătate, reabilitarea drumurilor, extinderea rețelei de apă și canalizare, 
locuințe sociale, obiective culturale și spații verzi. 
Primarul Popoiu consideră că rezultatele acestor investiții fac din Siret 
„un oraș tot mai atrăgător pentru cetățeni” și „prietenos cu 
antreprenorii”. 
„Sigur, au fost și nemulțumiri, provocate mai ales de faptul că ACET a 
lucrat extrem de încet, dar lucrurile se mișcă și aici. În momentul de față 
avem în implementare investiții de peste 15 milioane de euro, majoritatea 
pentru drumuri, școli și spitale. De asemenea, în scurt timp vor fi lansate 
noi programe de finanțare, deci vom depune noi proiecte”, a declarat 
primarul de Siret, Adrian Popoiu. 
Printre investițiile mari din Siret se numără Parcul Științific și 
Tehnologic, realizat în parteneriat cu Universitatea “Ștefan cel Mare” și 
Consiliul Județean Suceava, reabilitarea Muzeului de Istorie și a altor 
obiective culturale, construirea de blocuri de locuințe pentru tineri și 
pentru specialiști din sănătate și educație, noul ambulatoriu al Spitalului 
de Boli Cronice Siret, înființarea transportului public urban, cu autobuze 
electrice, reabilitarea de școli și grădinițe etc.. 

Daniela 
Micuțariu 

Conferința „Postul 
Paștilor – mijloc 
bisericesc pentru 
depășirea 
provocărilor vieții”, 
astăzi, la USV 
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- În Aula din Corpul E a Universității „Ștefan cel Mare" din municipiul 
Suceava va avea loc astăzi, 11 martie 2024, începând cu ora 19:00, 
conferința „Postul Paștilor – mijloc bisericesc pentru depășirea 
provocărilor vieții”, susținută de pr. conf. univ. dr. Patriciu Vlaicu, preot 
paroh la Biserica „Sfântul Nicolae” din Bruxelles, profesor de Drept 
Canonic la Facultatea de Teologie Ortodoxă din Cluj-Napoca. 
La eveniment sunt invitați să participe tineri de toate vârstele. „În cadrul 
conferinței, va exista o sesiune de întrebări, la care publicul va putea să 
adreseze curiozitățile, frământările și întrebările atât scris, cât și verbal, 
părintelui Patriciu. Sperăm ca această conferință să vă fie spre întărire 



duhovnicească și ajutor în pregătirea sufletească și trupească pentru 
Postul Mare”, a transmis Nicoleta-Denisa Cristinaru, coordonator pe 
departamentul Credință-Cultură, ASCOR Suceava, organizatorul 
evenimentului de la USV. 

- Predicții privind 
situația de securitate 
din regiunea extinsă 
a Mării Negre: „Cel 
puțin până la 
sfârșitul anului 2025 
războiul din Ucraina 
va fi o realitate 
geopolitică 
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- Primul invitat al Asociației „Casa Mării Negre” Constanța în cadrul 
proiectului „Invitatul CMN la Pontul Euxin” lansat în februarie a.c. a fost 
politologul, jurnalistul și lectorul universitar Marin Gherman (Cernăuți-
Suceava), coordonator editorial BucPress, care a analizat situația de 
securitate din regiunea extinsă a Mării Negre (starea actuală și predicții). 
Potrivit interviului publicat inițial pe portalul Asociației „Casa Mării 
Negre” Constanța, războiul din Ucraina pare tot mai mult un proces care 
se învechește, iar factorii de instabilitate din anul 2024 se adaugă celor 
pre-existenți (din 2023), printre care blocarea porturilor din sudul 
Ucrainei și problema exporturilor ucrainene. „Au crescut astfel, 
cumulativ, tensiunile militare și geopolitice dincolo de limitele geografice 
ale regiunii extinse ale Mării Negre”, potrivit analizei. 
Merită menționat faptul că Centrul Media BucPress este prima 
organizație non-guvernamentală parteneră a Asociației Casa Mării 
Negre, urmare a Acordului de colaborare și parteneriat semnat de cele 
două instituții în 2018. 
În februarie a.c. Asociația Casa Mării Negre / Black Sea House / CMN 
Constanța a lansat două proiecte analitice noi, la care BucPress Cernăuți 
este partener media. Aceste proiecte sunt „Cronicile Mării Negre. Jurnal 
de bord geopolitic la Pontul Euxin” și „Invitatul CMN la Pontul Euxin”, 
ambele coordonate de dr. Dorin Popescu, analist politic, președinte și 
membru fondator al Asociației „Casa Mării Negre”, fost diplomat (cu 
misiuni diplomatice efectuate în Serviciul Exterior al Ministerului 
Afacerilor Externe al României – la Moscova, Cernăuți și Sarajevo, 
inclusiv în funcții de conducere: gerant interimar, prim-colaborator al 
șefului Misiunii). 
Răspunsurile oferite de Marin Gherman la întrebările puse de Asociația 
„Casa Mării Negre” în cadrul proiectului analitic. 
 Cea mai importantă tendință de degradare a situației de securitate în 
regiunea extinsă a Mării Negre; tendințe similare ce pot fi anticipate în 
perioada imediat 
Situația de securitate din regiunea extinsă a Mării Negre depinde în 
principal de războiul din Ucraina. Preluarea inițiativei tactice de către 
Rusia în război reprezintă un factor negativ la începutul acestui an, 
generând discuții și temeri privind evoluțiile din regiunea 
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transnistreană, securitatea din sudul Ucrainei, destabilizarea estului 
european, transformarea Mării Negre într-un lac rusesc – unul al 
haosului și al instabilității. A devenit mult mai agresiv războiul hibrid. De 
exemplu, propaganda rusă prezintă retragerea armatei ucrainene din 
Avdiivka (estul Ucrainei) ca fiind o victorie strategică importantă asupra 
nazismului, existând multiple prognoze credibile în mediul analitic 
privind continuarea acțiunilor ofensive ale Rusiei. 
În acest context, Marea Neagră a devenit prizonierul acestor evenimente. 
Capacitatea de dezvoltare a regiunii sau de ieșire din acest cerc vicios este 
strâns legată de securizarea ei, obiectiv foarte greu de realizat pe termen 
scurt și mediu. Mai pot fi menționate o serie de evenimente politice cu o 
mare încărcătură simbolică, cum ar fi uciderea opozantului rus Navalnîi, 
remanierile din cadrul aparatului de conducere militară ucraineană și 
intrarea lui Putin în campania electorală regizată de Kremlin. Din păcate, 
factorii de instabilitate din anul 2024 se adaugă celor pre-existenți (din 
2023), printre care blocarea porturilor din sudul Ucrainei și problema 
exporturilor ucrainene; au crescut astfel, cumulativ, tensiunile militare 
și geopolitice dincolo de limitele geografice ale regiunii (blocarea vămilor 
de către protestatarii din Slovacia, Polonia, Ungaria și alte state). 
Tensiunile din regiune, nerezolvate până acum, au emigrat sau au fost 
extinse foarte rapid în regiunea Dunării, în centrul Europei și într-o serie 
de capitale occidentale. Marea Neagră și situația din această zonă devin 
un factor important pentru (ne)liniștea Europe. […] 

 


